

# L'Union européenne et la politique migratoire internationale. Lutter contre la traite d'enfants: régionalisme comparé entre l'UE et l'ASEAN

## *The EU and Global Migration Policy. Combating child trafficking: Comparative regionalism between the European Union and the Association of Southeast Asian Nations*

La société a été soumise à des changements profonds depuis la fin du XXe siècle. Le système westphalien a laissé place à une «mondialisation» des questions traditionnellement dévolues aux Etats souverains. La croissance des mouvements transfrontaliers des biens et des personnes, qu'ils soient légaux ou illicites, nécessite des cadres juridiques communs et des politiques transnationales.

La traite d'enfants est un enjeu d'une grande importance par son volume et son universalité. Presque tous les pays du monde sont touchés, que ce soit en qualité de pays source, destination ou transit. C'est un problème d'une complexité particulière : activité souterraine et transfrontalière, il est lié à des questions du ressort de la souveraineté étatique comme de la régulation supranationale. Par essence, la traite d'enfants se situe donc à la frontière du droit et de la politique, impliquant la mise en oeuvre de cadres juridiques nationaux et internationaux, d'accords diplomatiques et de politiques publiques à plusieurs niveaux de gouvernance (privé/public, local/national/international).

Ce projet de doctorat vise à nourrir la réflexion sur la formulation de lois et de politiques publiques efficaces en combinant théorie juridique et travail empirique. L'objectif final est de mettre à disposition des autorités compétentes des données, des analyses et des outils juridiques et politiques manquants à ce jour pour juguler la traite d'enfants au sein – et entre - l'Union européenne et l'ASEAN.

*Trafficking in human beings is the third largest, second most profitable and fastest growing criminal industry globally, benefitting from a "merchandise" that can be sold numerous times. Despite the scope of the phenomenon, international treaties have only recently started to define human trafficking and to recognise the acute difference between adult and child victims.*

*International legislation on human trafficking in general, and child trafficking in particular, leaves a lot of room for interpretation, with anti-trafficking professionals showing unsystematic understanding of what constitutes a case of trafficking. Although it may be argued that this is a strategic act to federate as many signatories as possible, it creates considerable confusion on what child trafficking is, and what it is not, as compared to forced migration, smuggling, slavery, forced labour, exploitation, deception, etc. and raises the question of how these definitions hold up in court.*

*In light of the above, combating child trafficking presents specific policy challenges. The lack of clarity in law on the status of the child victim, as well as the difficulty to identify the victims, translates into inconsistent policies to protect children from these practices and indict traffickers. The difficulty of designing and implementing efficient policies lies not only in incoherent legal tools and definitions, but also in the absence of reliable information on the phenomenon. Although there is an acute need for legislators and policymakers to base their work on comprehensive, evidence-based work, there is at present no thorough research linking*

**Doctorant**  
PhD Researcher

Elisa NARMINIO

**Financement**  
Funding

Commission européenne/  
GEM Stones

**Durée du projet**  
Period

2016-2019